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مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان همدان خبر داد:

تبدیل 40 کیلومتر از شبکه های سیمی نهاوند به کابل خودنگهدار
شرکت  مدیرعامل  خبر:  گروه  سپهرغرب، 
توزیع نیروی برق استان همدان گفت: در طول 
سال گذشته 40 کیلومتر از شبکه های سیمی 
تبدیل  کابل خودنگهدار  به  نهاوند  شهرستان 
باعث کاهش  امر  این  شده که خوشــبختانه 

سرقت های شبکه ای و تلفات شده است.
به گزارش سپهرغرب و به نقل از روابط عمومی 
شرکت توزیع نیروی برق اســتان همدان، شیرزاد 
جمشــیدی در دیدار با نماینده مردم شهرســتان 
نهاوند در مجلس شــورای اسلامی با اشاره به قانون 
جمع آوری برق های غیر مجاز که براساس آن برای 
حاشیه شهرها به مدت سه سال اجازه واگذاری برق 
غیر دائم وجود داشــت، اظهار کرد: طبق این قانون 
طی سه سال دستگاه های ذی ربط مکلف به تعیین 

تکلیف سازه ها و بناهای احداث شده بودند.
وی افزود: با توجه به گذشت سه سال، برداشتی 
با عنوان اتمام زمان واگذاری انشعاب استنباط شده 
که این موضوع باعث ایجاد نارضایتی در این مناطق 
و افزایش اســتفاده از برق غیر مجاز شده است که 
درخواست پیگیری آن را در مجلس شورای اسلامی 

داریم.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 
همــدان در ادامــه با اشــاره به اجــرای طرح برق 
امید، عنــوان کرد: با اجرای ایــن طرح هزینه های 
برق مشــترکین کم مصرف مشــمول تخفیف 100 
درصــدی و مشــترکین خوش مصرف نیز شــامل 

تخفیفات کاهش مصرف می شوند.
وی تصریح کرد: با اجــرای این طرح امیدواریم 
مشترکین پرُمصرف خانگی به دو گروه خوش مصرف 
و کم مصرف بپیوندند کــه این امر علاوه بر اینکه به 
سود مشترک بوده، در مدیریت مصرف انرژی و عدم 

ایجاد نیروگاه ها با هزینه های بالا نیز مؤثر است.
جمشــیدی با بیــان اینکه از ســال 92 تا 98 
معــادل 9 میلیارد تومان از محــل گرفتن عوارض 
سالیانه برای توســعه و اصلاح شبکه های روستایی 

در سطح شهرستان نهاوند هزینه شده است، گفت: 
در ســال گذشــته از محل تملک اعتبارات استانی 
600 میلیون تومان برای بهسازی شبکه ها در نهاوند 

هزینه شده است.
وی یادآور شــد: با عملکرد مناســب مدیریت و 
کارکنان مدیریت برق نهاوند معادل هشت میلیارد 
تومان از اعتبارات ابلاغی در این شهرســتان جذب 

شده است.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 
همدان با اشــاره به هزینه کرد یک میلیارد و 400 
میلیون تومان برای اصلاح و توسعه شبکه روستایی 
نهاوند از محل بند »ج« عوارض سالیانه، عنوان کرد: 
در طول ســال گذشــته 40 کیلومتر از شبکه های 
سیمی شهرســتان به کابل خودنگهدار تبدیل شده 
که خوشــبختانه این امر باعث کاهش سرقت های 

شبکه ای و تلفات شده است.
جمشــیدی با اشــاره به ظرفیتی که شهرستان 
نهاونــد بــرای حضــور ســرمایه گذاران در بخش 
انرژی های نو )خورشیدی و CHPها و غیره( دارد، 
گفت: ما نیز آمادگی عقد قراردادهای تضمینی 20 

ساله برای خرید انرژی از سرمایه گذاران را داریم.
وی با بیــان اینکه وصول مطالبات در اســتان 
همدان بیش از 100 درصد اســت، افزود: این رقم 
در نهاوند 92 درصد است که مشارکت در پرداخت 
هزینه های برق مصرفــی باعث افزایش درآمد برای 
شهرستان و درنتیجه ارائه خدمات مطلوب تر خواهد 

بود.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 
همدان تصریح کرد: در محدوده شهرســتان نهاوند 
روســتای بالای 10 خانــوار بدون بــرق نداریم و 
خوشبختانه 100 درصد جمعیت شهری و روستایی 
شهرســتان از نعمت ایــن انرژی پــاک برخوردار 

هستند.
      جذب سرمایه گذاران بیشتر نیازمند 

افزایش زیرساخت ها در شهرستان

نماینده مردم نهاوند در مجلس شورای اسلامی 
نیز در ادامه ضمن تقدیر از مجموعه شرکت توزیع 
برق استان و شهرســتان، اظهار کرد: هرجا که نیاز 
به خدمات رســانی و کمک مضاعف در شهرســتان 

داشتیم، شرکت توزیع برق پیشگام بوده است.
علیرضا شــهبازی عنوان کرد: این پای کار بودن 
مجموعه توزیــع برق جز با حساســیت و همدلی 

کارکنان این شرکت میسر نمی شود.
وی با بیــان اینکه برای جذب ســرمایه گذاران 
بیشــتر نیازمند افزایش زیرساخت ها در شهرستان 
هستیم، گفت: در این راستا ساخت پست های 63 و 
230 کیلوولت پیشــنهادی از برق باختر را پیگیری 

خواهم کرد.
      بازدیــد از 2450 لوازم اندازه گیری 

مشترکین در نهاوند
مدیر توزیع نیروی برق شهرســتان نهاوند نیز با 
ارائه گزارشــی از عملکرد این مدیریت، اظهار کرد: 
طی سال جاری اقدامات خوبی در راستای تأمین و 
پایداری برق مشــترکین با توجه به انجام مانورهای 
جهــادی و برنامه ریزی های مدون ابلاغی شــرکت 

انجام شده است.
منصور ذاکری با اشــاره به بازدیــد از 16 هزار 
لوازم اندازه گیری مشترکین در سال 98، گفت: در 
6 ماهه سال جاری نیز دو هزار و 450 مورد بازدید 
داشتیم که همین عامل باعث جلوگیری از هدررفت 
هفت میلیون کیلووات ســاعت انرژی در شهرستان 

نهاوند شده است.
وی یادآور شــد: بــا پیک ســایی، برنامه ریزی، 
اقدامات پیشگیرانه و مدیریت مصرف توانستیم اوج 

مصرف امسال را در شهرستان کنترل کنیم.
مدیر توزیع نیروی برق شهرستان نهاوند عنوان 
کرد: در حوزه وصول مطالبات نیز ســال 98 حدود 
75 درصد وصول داشــتیم که طی 6 ماهه نخست 
سال 99 این رقم به 92 درصد افزایش یافته است.

خبر
sepehr.khabar@gmail.com

کولیوند:  - شــکیبا  خبر  گروه  سپهرغرب، 
درحالی  که شهرســتان ملایر به عنوان شــهر 
جهانی مبل و منبت ثبت و شــناخته می شود، 
اما این روزهــا با گرانی و افزایش قیمت چندین 
برابری چوب و ســایر مواد اولیه روبه رو است؛ 
موضوعــی که عــدم برگزاری جشــنواره و 
کرونا  شیوع  ســبب  به  مربوطه  نمایشگاه های 
نیز به بــازار فروش آن ها دامن زده و این روزها 
نیازمند آن است که تدابیری برای برون رفت از 

این وضعیت اندیشیده شود.
شهرســتان ملایر به عنــوان پایتخت مبل و منبت 
ایران و شــهر جهانی مبل و منبت شناخته می شود، 
موضوعی که همواره مسئولین از صادرات محصولات 
آن ها و فروش این بازار ابراز خرسندی کرده و بر خود 
بالیده اند؛ این روزها بــا گرانی مواد اولیه چنان مواجه 
شده است که در کارگاه های تولیدی شهرستان ملایر 
نه تنها شــاهد کاهش رونق تولید و فروش هســتیم، 
بلکه تعدیل نیرو نیز در جان این کارگاه ها رخنه کرده 
است؛ اما همان مسئولین این بار به جای چاره اندیشی 
و مهیــا کردن زمینه برای تأمین مناســب مواد اولیه 

باکیفیت و البته با قیمت مناسب، سکوت کرده اند!
شیوع ویروس کرونا با خود تعطیلی جشنواره ها و 
نمایشــگاه های صنایع دستی و البته تعطیلی تورهای 
گردشگری را به همراه داشــت؛ روندی که همه ساله 
در ایجاد بازار فروش صنایع دستی نقش مهمی دارد، 
این روزهــا درحالی به قهقرا رفته اســت که بیش از 

گذشته به آن نیاز داریم.
در ســند راهبردی و عملیاتی سه ســاله اســتان 
همدان توســعه و ایجاد خوشه های صنعتی و صنایع 
دستی جزء اقدامات محرک و اولویت دار در شهرستان 
ملایر مطرح شده اســت و در این زمینه جایگاه مبل 
و منبــت به وضوح قابل رؤیت بوده؛ اما به راســتی در 
این مســیر چه قدم هایی برداشته شده است؟ چقدر 
بــه فکر برداشــتن قدمی برای فعالیــن این عرصه و 

تولیدکنندگان بوده ایم؟
حــال وروز این روزهای شــهرک مبــل و منبت 
حاجی آبــاد چگونــه بوده؟ آیــا قرار اســت به جای 
توسعه و ایجاد خوشــه های صنایع دستی و حمایت 
از تولیدکننــدگان این عرصه آن هم در ســال جهش 
تولید، شاهد کســادی بازار آن ها و تحت فشار بودن 
تولیدکنندگان باشیم؟ در همین سند راهبردی عنوان 
شــده اســت که باید در کنار تقویت تشکل های غیر 
دولتی و تعاونی مبل و منبت، قدم های مناســبی هم 
در جهــت تأمین نیاز تولیدکننــدگان در این عرصه 
برداشــته شود، آیا حال پس از گذشت چندین ماه از 
اجرای ســند راهبردی و عملیاتی استان همدان، این 

قدم ها برداشته شده است؟
در ایــن خصوص بر آن شــدیم تا پــای صحبت 

تولیدکننــدگان مبل ملایر بنشــینیم و وضعیت این 
روزهای تولید و البته فروش آن ها را جویا شــویم که 

در ادامه متن این گفت وگوها را می خوانید:
      رشد 60 درصدی قیمت چوب

ســعید چهاردولی، مدیر تولیدی و نمایشگاه مبل 
یالین در شهرستان ملایر است.

وی در گفت وگــو بــا خبرنگار حوزه گردشــگری 
ســپهرغرب با بیان اینکه مواد اولیــه مورد نیاز برای 
تولید مبلمان هم اکنون با افزایش شدید قیمت مواجه 
است، عنوان کرد: از فروردین ماه تاکنون قیمت برخی 
از مواد اولیه مورد استفاده ما سه تا پنج برابر افزایش 

قیمت داشته است.
چهاردولی با بیان آنکه این گرانی ها از یک سو و از 
ســوی دیگر تهیه مواد اولیه مشکل شده است، گفت: 
کیفیت مــواد اولیه کاهش پیدا کــرده و با توجه به 
ســیاه بازاری که شــده، برای تهیه مواد اولیه  خود با 

مشکلاتی مواجه هستیم.
ایــن تولیدکننــده مبــل ملایــر در این راســتا 
خاطرنشــان کرد: جنس هایی که در گذشته از برخی 
شرکت ها خریداری نمی کردیم، درحال حاضر به ناچار 
مجبور به تهیه آن ها هستیم و حتی برای خرید مواد 

اولیه از شرکت های مذکور در نوبت می مانیم.
چهاردولــی با بیان اینکــه در زمینه تأمین چوب 
نیز مشــکلاتی داریم، اظهار کرد: چــوب را از ملایر 
تهیــه می کنیم، به نوعی که یک تاجــر چوب ها را از 
گرجســتان و ترکیه تهیه کــرده و آن ها را به فروش 
می رســاند و ازآنجا که قیمت چوب با دلار حســاب 
می شــود، از دلار 20 هزار تومانی تاکنون شاهد رشد 

قیمت 60 درصدی در این زمینه هستیم.
وی با اشــاره به اینکه قیمت پارچــه نیز بیش از 
50 درصد افزایش یافته اســت، مطرح کرد: با توجه 
به شــیوع ویروس کرونا، تعدیل نیرو نیز داشــته ایم، 
به نوعــی که از 13 نیروی شــاغل در کارگاه تولیدی 

 خود به هشت نفر رسیده ایم.
این تولیدکننده مبل ملایر از تعطیلی جشــنواره 
مبل و منبت گلایه کرد و گفت: هم اکنون بازار فروش 
برایمان مناسب اســت، اما بازدهی اقتصادی و درصد 
ســودمان کاهش یافته اســت و کارهایمان را گاهی 

حتی با ضرر نیز به فروش می رسانیم.
      افزایــش صددرصــدی قیمت پارچه 

مبلمان
فرشاد روستایی، یکی دیگر از تولیدکنندگان مبل 
در شهرســتان ملایر و مدیر تولیدی و نمایشگاه مبل 
وزرا در روســتای آورزمان شهرستان ملایر بوده که با 
15-20 نیروی کار به مدت هشت سال در این حرفه 

مشغول به کار است.
وی در گفت وگــو با ســپهرغرب ضمن بیان اینکه 
تولید مبل در شهرستان ملایر با بدبختی همراه شده 

است، گفت: هم اکنون قیمت چوب بسیار گران شده و 
در کنار آن شــاهد افزایش قیمت بسیار در سایر مواد 

اولیه مانند اسفنج و پارچه نیز هستیم.
روســتایی با بیان اینکه چوب های مورد استفاده برای 
مبلمان ملایر از کشور گرجستان و بخشی هم از چوب های 
شمال کشور تأمین می شود، مطرح کرد: این روزها شاهدیم 

که قیمت چوب بسیار گران شده است.
وی با تصریح بر اینکه علاوه بر گرانی چوب، گرانی 
پارچه و فوم و اســفنج را نیز شــاهد هستیم، اضافه 
کرد: پارچه مورد استفاده برای تولید مبلمان از قیمت 
متری 40 -50 هزار تومان هم اکنون به قیمت متری 

90-100 هزار تومان رسیده است.
این تولیدکننده مبل ملایر ادامه داد: قیمت اسفنج 
مورد اســتفاده برای تولید مبلمان به اندازه یک قطعه 
کوچــک که قبلًا بالغ بر 17-18 هزار تومان بود، درحال 
حاضر به 53 هزار تومان و قیمت فوم کف مبل که سال 
گذشته یک دست آن 600 هزار تومان بود، درحال حاضر 

بالغ بر یک میلیون و 600 هزار تومان است.
روستایی درخصوص تأثیرات شیوع ویروس کرونا 
بــر این روند نیز گفت: اصل بــازار فروش مبلمان در 
بازار عید و ســفارش های مربوط به جهیزیه است، اما 
با شــیوع ویروس کرونا در ایام عید فروش مناســبی 
نداشــتیم و حال نیز با توجه به کاهش قدرت خرید 
مردم از یک سو و برگزار نشدن مراسم های عروسی و 
عدم خرید جهیزیه ها از ســویی دیگر، همه و همه بر 

کاهش فروشمان اثر گذاشته اند.
وی با اشاره به اینکه تقاضا نیز برای خرید مبلمان 
کاهش یافته است، عنوان کرد: سال گذشته برای یک 
مبل سلطنتی سبک و معمولی 6 میلیون تومان خرج 
می کردیم، اما درحال حاضر برای این مبل بالغ بر 11 

میلیون و 500 هزار تومان خرج لازم است.
روســتایی ادامه داد: از سویی یک مبلمان راحتی 
9 نفره را که ســال گذشــته 4 میلیون و 800 هزار 
تومان می فروختیم، امسال برای تولید آن باید بالغ بر 

9 میلیون تومان هزینه کنیم.
وی بــا بیان اینکه جشــنواره مبــل و منبت هم 
همه ســاله برگزار می شد اما با شــیوع ویروس کرونا 
امســال برگزار نشــد، گفــت: این جشــنواره روی 
جذب مشتریان و البته توریســت ها و خرید آن ها از 
محصولات تولیدی نقش بسیاری داشت، اما به سبب 

شیوع کرونا امسال این برنامه نیز برگزار نشد.
ایــن تولیدکننده مبــل ملایر در بخــش پایانی 
گفت وگو مطرح کرد: کارگرانی که در واحد تولیدی ام 
مشــغول به کار هستند، به صورت روزانه مزد دریافت 
می کنند و حال که ســفارش ها و میــزان تولیدمان 
کاهــش پیدا کرده و بازارمان خراب بوده، به نســبت 

حقوق این افراد نیز کاهش یافته است.
      افزایش روزانه قیمت مواد اولیه

شــفیعی، یکی دیگــر از تولیدکننــدگان مبل در 
شهرســتان ملایر و مدیر تولیدی و نمایشــگاه مبل 
تیک تاک بوده که حدود 20 سالی می شود که در این 

حرفه فعال است.
وی بــا بیــان اینکه وضعیــت تولیــد مبلمان در 
شهرســتان ملایر خیلی خوب نیســت، عنوان کرد: 
روزبــه روز جنس های مــورد نیاز تولیــد مبلمان را 
گران تر می خریم، به نوعــی که برای خرید مواد اولیه 
محصولاتمــان اقدام می کنیــم و می بینیم که قیمت 

آن ها تا چه حد گران تر از سابق شده است.
شفیعی ادامه داد: قیمت ابر، فوم، سوزن و منگنه و 
همه مواد اولیه در تهیه مبلمان روزانه گران می شود و 

گاهی تصمیم می گیریم که ادامه ندهیم.
وی با بیــان اینکه بــرای فــروش محصولاتمان 
مشکلی نداریم، گفت: در تولید دچار مشکل شده ایم، 
به نوعی که مبلمان هفت نفره با قیمت چهار میلیون و 
800 تومان که در گذشته روی آن بالغ بر یک میلیون 

تومان ســود می کردیم را درحــال حاضر بدون هیچ 
سودی با 10 میلیون تومان به فروش می رسانیم.

این تولیدکننــده مبل ملایــر در پایان گفت وگو 
با بیــان آنکه قیمت چــوب به صــورت روزانه تغییر 
نمی کنــد، عنوان کرد: اصلی ترین مشــکل در گرانی 
روزانه ســایر مواد اولیه به ویژه پارچه و ابر مورد نیاز 
برای تولید مبلمان است؛ به نوعی که پارچه ای که در 
فروردین مــاه متری 60 هزار تومان بوده، هم اکنون به 
متری 92 هزار تومان و ابری که دو ماه پیش 13 هزار 
تومان بوده، هم اکنون به 60 هزار تومان رسیده است.
اما به راســتی زمان آن نرسیده تا پس از هفت ماه 
گرانی هــای روزانه، قدمی برای ایــن تولیدکنندگان 
برداشــته شــود؟ قدمی از نوع تقویت شــرکت های 
تولیدکننده پارچه تا بتــوان پارچه های باکیفیت تر و 
مرغوب تر و با قیمت مناســبی را بــه تولیدکنندگان 
مبلمان شــهر جهانی ملایر رســاند؟ آیــا زمان آن 
نرســیده تا به قولی مافیای پارچه ای که در سراســر 

کشــور تولیدکنندگان مبل با آن ها روبه رو هستند را 
ریشه یابی کنیم و این وضعیت را در شهرستان ملایر 

ندید نگیریم؟
نقش واســطه ها در تأمیــن مواد اولیه همیشــه 
مشکل ســاز بــوده اســت، به نوعــی کــه دلالی ها و 
بازارســیاه ها موجب می شــود تا یک مــاده اولیه با 
قیمت های متفاوت و البته بیشــتر از ارزش وجودی 
به دســت تولیدکننده ای برســد که هدفش تولید و 
نقشش اشتغال زایی و رسیدن به رونق اقتصادی است؛ 
بدین ســان به راستی زمان آن رســیده تا در وضعیت 
شرایط شــیوع کرونا که عملًا بسیاری از جشنواره ها 
و نمایشــگاه ها و البته کارهــای تبلیغاتی را به قهقرا 
کشــانده اســت، ما نیز به جای تلاش جهت رشد این 
برند و رونق هرچه بیشتر این صنایع دستی در استان 
همدان، با عدم حمایت ها باعث خاموش شــدن چراغ 
کارگاه هــای تولیــدی مبل و منبت آن هم در شــهر 

جهانی مبل و منبت نشویم؟!

کم سو شدن چراغ کارگاه های تولیدی مبل و منبت ملایر؛

گرانی مواد اولیه به جان »شهر جهانی مبل و منبت« افتاد
از افزایش 100 درصدی قیمت پارچه تا رشد 60 درصدی قیمت چوب

افزایش 550 هکتاری زراعت چوب در استان همدان
سپهرغرب، گروه خبر: مدیرکل منابع طبیعی 
و آبخیزداری استان همدان گفت: زراعت چوب 
ازجمله طرح های اقتصاد مقاومتی است و تعهد 
مصوب زراعت چوب در سال جاری 550 هکتار 
اســت که با تحقق آن سرانه فضای سبز استان 

افزایش می یابد.
به گــزارش ســپهرغرب و بــه نقــل از پایگاه 
اطلاع رســانی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
اســتان همدان، اســفندیار خزائی زراعت چوب را 
ازجملــه طرح های اقتصاد مقاومتــی عنوان کرد و 
بیان کرد: تعهد مصوب زراعت چوب در سال جاری 
550 هکتار است که با تحقق آن سرانه فضای سبز 

افزایش می یابد. استان 
خزائــی اظهار کرد: اجرای این طرح نیازمند تولید 
و پــرورش نهال های مرغوب و سریع الرشــد اســت، 
بنابراین در سال جاری تولید بیش از یک میلیون اصله 
نهال سریع الرشــد صنوبر در نهالستان قدس ملایر در 

برنامه های این اداره کل قرار گرفته است.
وی درباره چرایی انتخاب گونه صنوبر برای زارعت 
در همدان بیان کرد: تمایل مردم و بهره برداران برای 
کشــت این گونــه و صنایع برای خریــد آن در کنار 
سازگاری صنوبر با شرایط اقلیمی همدان، عامل اصلی 

زارعت صنوبر در همدان است.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان همدان 
یادآوری شــد: در دیگر استان ها از گونه اکالیپتوس و 
دیگر گونه های »چوب ده« نیز اســتفاده می شود؛ اما 
این گونه ها نسبت به سرما مقاوم نیستند، بنابراین در 

همدان زارعت صنوبر بیشتر مورد اقبال مردم است.
خزائــی ادامه داد: با توجه به اینکه نهال مورد نیاز 
برای زارعــت صنوبر تأمین شــده، هم اینک درحال 

شناســایی متقاضیان هســتیم و این افراد می توانند 
برای دریافت نهــال صنوبر به منظور زارعت در عرصه 

مورد نظر اقدام و درخواست کنند.
وی گفت: نهال صنوبر براساس هدف زارع مبنی بر 
زارعت چوب با قطر کم یا زیاد کشت شده و درصورت 
نیاز به چوب با قطر کم در ســه یا چهارسالگی نهال 
نســبت به برداشت آن اقدام کرده و برای نهال با قطر 
بالا در سنین بالاتر یعنی هشت تا 10 سالگی برداشت 

صورت می گیرد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان همدان 
اظهار کرد: به دنبال اجرای طرح زراعت چوب در هر 

هکتار یک هزار و 300 اصله نهال غرس می شود.
وی افزود: نهال ها به صورت مشــارکتی با مردم 
و یا در عرصه ملی کاشــته می شوند و نقش مهمی 
در افزایــش تولید چوب و بازدهی مهمی در صنعت 

مبل و منبت و تغییر معیشــت بهره برداران منطقه 
دارد.

خزائی یکی از مســائل مهــم در زراعت چوب را 
نگهداری و رســاندن آن به مرحله برداشت دانست و 
یــادآوری کرد: زراعت چوب نه تنهــا کمک کار طرح 
تنفس جنگل اســت، بلکه به تأمین منابع معیشــتی 

مردم و بهبود فضای سبز شهری نیز کمک می کند.
وی اظهــار کرد: اجرای طرح ملی زراعت چوب در 
سطح کشــور تنها راه بی نیازی از واردات چوب است 
و اســتان همدان ظرفیت بالایی برای تولید نهال های 
مورد نیاز کشــور به خصوص استان های منطقه غرب 

دارد.
استان همدان دارای 46 هزار و 757 هکتار جنگل 
طبیعی، دست کاشت، پارک جنگی و ذخیرگاه جنگلی 

است.


